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Píseň: NEZ275 – Přijď, Králi věčný náš + modlitba; Oddíl 
k výkladu: Ko 1, 13-23 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme začali list Ko. Hovořili jsme o 

nejistotě autorství – ale díkyBohu také o malém vlivu 
potenciálního odlišného autora na význam obsahu epištol, zejm. 
Ko. Mnohem důležitější než znát autora je totiž znát zamýšlené 

adresáty spisu, jejich dobu a situaci. 
Obsahově předchozí oddíl zdůraznil Epafra jako zakladatele 

sboru. Trvající modlitby za koloské. Důraz na lásku (srv. dnešní 
oddíl). A nabídku spásy („dědictví svatých ve světle“) v Kristu. 

 
Hymnus 
Většina dnešního oddílu je centrálním hymnem celého 

dopisu. Komentátoři ho různě dělí a diskutují další formální 
záležitosti. Myslím, že u tak kratičkého textu jde o zbytečnost, 
která navíc snadno zastíní obsah textu. 

 
Bůh Otec 
Jako správný biblický text nejprve zdůrazňuje roli Boha. Tedy 

Boží působení a jednání a rozhodnutí (ne lidské!). Je to Bůh, kdo 
vysvobozuje (ba dokonce již vysvobodil!) z moci tmy. Tma je zde 
opakem světla z v. 12. O to snadněji pochopitelná, že základní 
myšlenky hymnu jsou později obsaženy např. v J 1. 

Světlo tedy symbolizuje dobro, život, „to Boží.“ Tma 
symbolizuje zlo, smrt, utrpení, hřích, „to neBoží.“ 

Tak jde o logickou myšlenku, která je základem (nejen) 
křesťanství: Jestliže lidská přirozenost je přinejmenším 
problematická, je bláhové a absurdní domnívat se, že ji sami 
spravíme. Že si sami pomůžeme. Že se sami vysvobodíme (srv. „cíl“ 
ekonomických sankcí vůči Severní Koreji, Iránu, Rusku…) z moci 
zla, hříchu, sobectví. 
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Pokud však je Bůh – dokonce Bůh Otec (tj. milující, dokonalý 
rodič) – pak nás z tohoto základního a zásadního problému může 
někdo vysvobodit: Všemohoucí, milující Stvořitel světa. Nakonec 
zkřivenost lidské přirozenosti se očividně projevuje ve všech 
lidských (spolu-)produktech. 

Hymnus dokonce předkládá tuto záchranu jako již 

uskutečněnou. Pochopitelně – protože v Kristově ukřižování a 
vzkříšení. Jde tedy o základní učení o vykoupení a spáse. 

Paradoxně však bývá tato skutečnost samozřejmější 
křesťanovi dnešnímu než tehdejšímu. Paradoxně proto, že v době 
sepsání listu ještě mohli žít někteří z těch, kteří se setkali se 
Vzkříšeným a Ukřižovaným. A tak byli osobními svědky těchto 
základních událostí. Naopak dnes jsou, zejména v západním světě, 
vykoupení a spása považovány za tak automatické mezi křesťany, 
že z toho vlastně nic nevyplývá. Také proto autor dopisu již 
v tomto hymnu a hned po něm připomíná nezbytnost vlastních 

činů, má-li Kristova spása působit tak, jak ji Bůh Otec i Syn 
zamýšlejí. 

Také proto, že obraznost v. 13 by mohla být pochopena 
špatně, dovysvětluje v. 14, co přesně je myšleno: Záchrana z hříchu 
(tj. z toho všeho, co není Boží vůlí). Touto záchranou je jejich 
odpuštění – tj. ne náprava, odčinění! A prostředkem odpuštění je 
Kristova oběť – vykoupení kříže a Kristovou krví. 

 
Kristus 
Tak je samozřejmě od počátku křesťanství otázkou, jak to, že 

Kristova oběť má takovou moc. A od počátku křesťanství zní 
stejná odpověď: Protože je Božím Synem. Protože je vtěleným 
Bohem samotným. Lidská oběť, také proto, že nevyhnutelně 
vadná, nemá před Bohem valné hodnoty (srv. důraz na bez-

vadnost chrámových obětí v SZ!). 
Má-li Ježíšova smrt mít zvláštní význam – dokonce 

přemožení smrti a hříchu – muselo v něm být víc než jen hodný a 
laskavý a ochotný člověk. Takových přece byla celá řada – a 
mnoho z nich zemřelo také mučednickou smrtí. Tuto Ježíšovu 
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zvláštnost pak zakládá právě vzkříšení, bez něhož je Ježíšovo 
ukřižování jen další z mnoha vítězství zla, smrti, hříchu a zkřivené 
lidské přirozenosti. A tak lidských systémů. 

Tak i zde čteme, co obvykle známe dobře z J 1: Ježíš je 
obrazem Božím. To by samo o sobě ještě nestačilo (srv. Gn 1). Na 
druhou stranu už v tom je silné slovo: Jen blázen a hříšník by se 
nahlas prohlásil za obraz Boží bez dalšího dodatku. Ano, jsme tak 

stvořeni. Ale že by celek naší bytosti zrcadlil Boha? To je očividný 
nesmysl. A tak pýcha. A tak hřích. 

Tak i autor dopisu opět hned dodává: Kristus je (!) prvotinou 
všeho stvoření. Já jsem však jméno doplnil, autor spisu považuje 
za samozřejmé, o kom mluví. Vždyť žádný biblický text není psán 
jako misijní. Všechny jsou psány již poučeným. 

I dále autor pokračuje nejzákladnějším vyznáním 
křesťanství: Skrze Krista je vše stvořeno. Jak na zemi, tak na nebi. 
Jak v tomto vesmíru, tak v Božím království. Proto právě milovaný 
Syn může „přenést do svého království.“ Protože je jeho. 

Výčet v. 16 se jistě týká také všech sfér světa. Tedy jak 
nebeského, tak pozemského. I pozemské vlády, mocnosti a panstva 
jsou podřízeny Kristu. A ve starověkém světoobrazu je tomu stejně 
s vládami a mocnostmi podsvětními – tj. „pekelnými.“ Srv. 
„sestoupil do pekel!“ 

Sílu tohoto vyznání, právě vůči lidskými mocnostmi 
ukřižovanému Kristu, ještě zesiluje poslední vyznání v. 16: Kristus 
není jen počátkem a smyslem. Není jen příčinou. Je také cílem 
stvoření. Jak pro panstva a vlády – jako Kristus (= Mašijach = 
Pomazaný = Král) mají vládnout – tak i pro všechno a všechny 
ostatní: Kristus je obraz Boží – právě tak máme vypadat všichni! 

„Cílovost“ posledního vyznání v. 16 tak připomíná nabídku, 
že právě tak to může být s lidskými systémy i jednotlivci. 
Navzdory hříchu i vlastním slabostem můžeme být velmi podobni 
Kristu – a tak Bohu. Ať už jsme bezmocnými na dně společnosti, 
nebo naopak společnosti vládnoucími. Vždyť Ježíš byl také plným 

člověkem! 
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To dotahuje i v. 17: Cokoli se děje v tomto světě (zejm. zlo 
lidské společnosti i jednotlivců), vše spočívá v Kristu i Bohu. Nic se 
Bohu nevymklo z rukou – ačkoli lidem se stále znovu vymyká 
skoro vše. Dosl. navíc: „Všecko v něm stojí.“ Tj. bez Boží milosti 
přestane být celá existence. Vesmír ani člověk nemají žádnou 
vlastní setrvačnost bytí. Nemáme v ruce život ani existenci. Celá 
podstata existence je plně závislá na Boží milosti v Kristu. 

Což je velmi nadějné slovo: Tak Bůh i Kristus asi mají nějaký 
důvod, proč všechno ve vesmíru ještě stále běží dál. Ačkoli to na 
téhle planetě není žádná velká sláva. Stejně uvažoval např. apoštol 
Pavel. A dospěl k závěru, že tímto důvodem je Boží vůle spásy 
všech lidí již v tomto světě. A proto Krista kázal, zvěstoval, 
vyprávěl všude, kam se dostal. 

 
Církev 
Také proto má Kristus v celém stvoření zvláštní, oddělenou, 

svatou skutečnost: Církev. Řecké ekklésia vůbec neznamená 
lidskou instituci. Dokonce naopak, původně znamená prostě 
„shromáždění.“ Také proto NZ používá stejný termín jak pro 
„sbor“ tak pro „církev,“ tak pro „Církev.“ 

Kristus je tedy „hlavou“ tohoto svého shromáždění. A 
hlavním poznávacím rysem Církve je prosté: Prvním ve všem a za 
všech okolností je právě Kristus. Není to vlastní život ani blaho. 
Není to finanční zisk. Není to úspěch ani sláva. Není to dobrý pocit. 
Aby se mi/nám to líbilo. Není to žádná lidská vláda, národnost ani 
jiný kulturní vliv. Není to dokonce ani tato planeta. Ani vesmír. 

Prvenství ve všem má Kristus. To je poznávací znamení jeho 
Církve. Dodnes. Všude tam, kde jde o všechno možné, jen ne o 
Krista na první místa, tam se Kristova Církev neděje. Tam není 

přítomna. Ať už jde o vládní jednání, cestu do práce nebo školy i 
jakékoli církevní akce. 

Tak je aktuálnost biblické zvěsti snad opět zřetelná: Je tomu 
tak v našich životech? V našich sborech, rodinách, práci, volném 
čase? 
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I pro autora dopisu totiž bylo odpovědí: NE! Proto píše celý 
tento hymnus. A završuje ho v. 23. Od počátku bylo nezbytné 
připomínat tuto zcela základní skutečnost Církve. Totiž to, co z nás 
činí křesťany, a tak svaté – tj. oddělené: Pro nás je Kristus přede 

vším ostatním. Protože to tak je objektivně. Protože v subjektivním 
přijetí a žití této skutečnosti se děje Boží dobro nejen spásy. 

 
Smíření Plnosti 
Zvláštní metafora pro Boha slovem „Plnost“ je biblicky 

podivná a nezvyklá. Ale překvapivě velmi srozumitelná. Kde jinde 
najít plnost dobra, pravdy, milosti, lásky, odpuštění…? 

Jistě jde také o vyrovnávání se s gnostickými a jinými vlivy, 
které o Bohu tímto slovem naopak hovořily často. Zde je ovšem, 
pro gnostiky i dnešní křesťany, nečekané překvapení: Plnost totiž 
přebývala v člověku. Slovo se stalo tělem. Nekonečný, věčný, 
dokonalý a absolutní Bůh se stal konečným, pomíjivým, relativním 
člověkem. Dosl.: „Plnosti se zalíbilo v něm přebývat.“ 

To je opět krásné slovo inspirace: Žijme tak, abychom se líbili 
Bohu (2Kor 5, 9; 1Tes 2, 4 + 4, 1). Aby způsob našeho života 
„zval Boha k přebývání v nás a mezi námi.“ Nakonec také proto, že 
nic lepšího, co máme v moci, nemůže zvát ostatní lidi k Bohu – než 
právě naše vlastní líbení se Bohu. Také proto, že líbení se Bohu 
bude stále znovu v napětí s okolní společností světskou, pracovní, 
školní, občanskou i církevní. 

Hlavní zalíbení je pak právě ve smíření, které Kristus přinesl 
svou obětí. Již vtělením v Ježíši. Také svým životem. A dokonal 
svou dobrovolnou smrtí podstoupenou právě pro smíření nás 

s Bohem. 
Tak Bible opět vyslovuje podstatu Božího dobra a lásky: 

Dobro ostatních. Smíření nehodných a hříšných a slabých a 
pyšných lidí s vlastním Stvořitelem. Který je většině úplně jedno. A 
většině těch, kterým jedno není, je jen dalším nástrojem pro vlastí 
plány. 

 
A to se týká také nás 



6 

Jak to autor připomíná hned v domýšlení tohoto hymnu: No a 
to se týká také vás. Vždyť jste se sami odcizili od Boha už svým 
myšlením. Z nichž pak vycházely vaše zlé skutky. Také proto Církev 
nepřestává vysluhovat Boží milost svátostmi ani slovem ( = 
zvěstování milosti smíření a odpuštění). Mnozí totiž zůstávají 
odcizeni Bohu a ještě jsou na to hrdí – a to i v církvích. 

Tak je zřetelné, že síla a moc Kristova ukřižování a vzkříšení 
je sice objektivní skutečností, ale v plnosti v tomto světě může 
působit významně jen lidským subjektivním přijetím. Stejně jako je 
tomu např. s otázkou kulatosti/placatosti Země. 

K tomu je však nejprve nutné si přiznat drsnou pravdu: Ano, 
byli jsme, a jistě ještě v něčem jsme, odcizeni a nepřátelští Bohu. 
Byli jsme, a jistě ještě v něčem jsme, pozadu za Kristovým obrazem 
a příkladem. A tak potřebujeme proměnit. Smířit – často už sami 
se sebou. Protože Hospodin Bůh i v Kristu jistě ví o mnohém, 
v čem potřebujeme smířit nejen s nimi. 

DíkyBohu však stačí „jen“ přijmout již vykonané. To hlavní za 
nás Bůh sám již vykonal v Kristu. Již uvěřivším „křesťanům“ „jen“ 
stačí vytrvat v naději evangelia. Totiž v Kristově příkladu. 
V prvenství Krista před vším ostatním ve vlastním životě. I kdyby 
to znamenalo vlastní smrt. Jak to dosvědčil Kristus, apoštolové, 
proroci i mnozí další. 

 
Závěr 
Tato nabídka platí všem! Naděje evangelia je universální a 

byla kázána všemu stvoření „pod nebem.“ Možná i v podsvětí? 
Ať tak nebo onak, Církev není exkluzivní, elitářskou 

skupinou. Buď je pro všechny, nebo v ní není Kristus na prvním 
místě. Buď jsme služebníky – jako Kristus, jako Pavel – nebo 
nepřijímáme Kristovo prvenství ve všem. 

Což je geniální myšlenka. Protože brání pýše a tyranství. 
Brání zneužívání moci. A je plně Ježíšovská: Protože je Božím 
Synem, obrazem Božím, tak slouží. Ke spáse a vykoupení ostatních. 
Vyprávěním o dobrém Bohu. I skutky milosrdenství. 
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Místo aby tuto skutečnost užíval pro vlastní slávu, zisk, 
prospěch a vládu. Kristus vládne právě tak, že slouží. Také proto 
jsou správci veřejnosti dodnes nazýváni „ministři.“ 

 
Píseň: NEZ256 – Ježíši, Pane nejvyšší + modlitba Páně 
Rozhovor 


